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׀ 2

Navazujeme na téma posledního OPuscula „stu
dium“. Léto máme za sebou. Asi ne všichni (třeba 
já) moc v létě studovali, ale nabízí se jedna důleži
tá distinkce: mezi zážitkem a zkušeností. Zážitků 
máme – všelijakých – mnoho. Ale zkušeností… ne 
tolik. Zvláště ty, o které se můžeme v životě  opřít, 
nezískáváme automaticky, neboť jsou spojeny 
s poznáním, které předpokládá nějaké osvojení, 
zpracování, asimilaci. Raději máme samozřejmě 
zkušenosti pozitivní, obohacující, a ne ty, které 
nás „vyvádějí z konceptu“, nebo pro které nemá
me slov… Jako křesťané však hledáme především 
zkušenosti s Bohem. Zatím se mu nedíváme do 
očí, ani nehledíme – abychom se vyjadřovali více 
biblicky – na jeho tvář. Ale děláme s ním zkuše
nosti, především s tím, jak nám stále pomáhá: ani 
v těžkostech nás neopouští. 

Když měl David Svoboda přednášku pro slo
venské bratry o Trojici a stvoření podle svatého 
Tomáše, zeptal se ho jeden z bratří, jakým jazy
kem máme dnes o trojjediném Bohu, stvořite
li a vykupiteli, mluvit. Přednášející odpověděl 
asi takto: nelámejme si hlavu nad tím, jakým 
jazykem máme o Bohu a jeho působení mluvit. 
Snažme se jej poznat, a pak o něm budeme určitě 
schopni věrohodným a srozumitelným způsobem 
i hovořit. Ne každému je dáno mluvit o Bohu tak, 
jako třeba Tomášovi Akvinskému. Všichni jsme 
však jako dcery a synové svatého Dominika po
voláni ke kázání slovem i příkladem, které vyža
duje vlastní poznání: to nemusí nikdy být mno

ÚVODNÍ SLOVO

Kázání pramenící z hlubokého 
poznání

Po příkladu
svatého Dominika 
jsme posláni ke 
všem lidem, skupi-
nám a národům, 
k věřícím i nevě-
řícím, a zejména 
k chudým.
(srov. LCO 98)
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homluvné, vznešené, učené, scholastické, ale vždycky musí být hluboké, 
opřené o vlastní zkušenost a stu dium. 

Už měsíce srpen a září nás přivedli v liturgii znovu na cestu s Marií 
(připomenu jen data: 15. 8., 22. 8., 8. 9., 12. 9, 15. 9). A v říjnu? Bez růžence 
ani krok! Nejde však jen o projíždění kuliček anebo korálků, ale o hluboké 
poznání, které je vyjádřeno třeba v Mariině Magnificat. A tak pomalu, ale 
jistě, každodenně a do hloubky, s Marií, k velkým věcem, které činí On, ce
lému lidskému pokolení, a tedy i nám a skrze nás. 

 fr. Lukáš Fošum OP

Maius est illuminare quam lucere 
solum
O kázání (také trošku) podle Tomáše

Latinský citát v nadpisu je vzat z To
mášovy Sumy a v překladu znamená, 
že je lepší osvěcovat než pouze svítit. 
Modlitba jako setkání s Bohem je jakési 
svícení, prozáření nás samých Božím 
světlem. Když tímto světlem pomá
háme druhým, tak osvěcujeme. A vý
znamným způsobem tohoto osvěcování 
je kázání. Když se řekne „kázání“, na
padne nás obvykle kázání v užším slova 
smyslu, tedy kázání při mši svaté. To je 
ale jen jedna z mnoha forem (i když velmi významná), kterou může kázání 
mít. V širším slova smyslu je kázáním každé svědectví o víře. Zde si ale ro
zumný člověk musí položit otázku, jak na to. Známý vtip říká, že když si lidé 
vyslechli Kristova slova (Mk 16, 15): „Jděte do celého světa a kažte evangeli
um,“ tak šli a kazili evangelium. Jak si poradit s tím, abychom příkaz „kaž
te“ uskutečnili jako kázání, a ne jako kažení? Když dominikán neví, sáhne 
po Tomáši Akvinském. A tam se zastaví s určitou bezradností. 

Tomáš o kázání mluví především v souvislosti s úkolem kleriků. Mezi 
nimi ho pak připisuje biskupům. Jáhen má za úkol kázat čtením evangelia, 
a kněz má toto evangelium vykládat, což se u běžného kněze chápe jako po
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vzbuzování věřících a u biskupa jako učení. (In III Sent. d. 5, q. 2, a. 1; d. 6, 
q. 2, a. 2). Je třeba si uvědomit, že Tomáš vychází z reality své doby cha
rakteristické mnoha různými heretickými proudy vzniklými často z přílišné 
horlivosti laiků, kteří přecenili své síly a kompetence. A nejen to, ani kněží 
nebyli vzorem dobrých znalostí nauky, neboť povinné vzdělávání v semi
nářích zavedl až o tři sta let později Tridentský koncil. Proto nebylo úplně 
samozřejmé, aby běžný kněz pronášel doktrinální kázání. Právě dominikáni 
jsou příkladem řehole, kde mohli kázat všichni kněží, protože šlo o hlavní 
činnost tohoto řádu a bratři byli ke kázání vzděláváni a systematicky při
pravováni. Jednoduše řečeno, Tomáš je v tématu kázání velice restriktivní 
a z dnešního pohledu až klerikální.

Dnes jsme v situaci jiné. Kázání při mši svaté, tedy homilie, je kano
nickým právem vyhrazeno pouze vysvěcené osobě, ale kázání v širším slo
va smyslu (včetně výuky teologie nebo vystupování na přednáškách, psaní 
knih či kazatelských aktivit na internetu) je otevřeno všem, a dokonce jsou 
k němu všichni křesťané podle svých možností vybízeni. Srovnáme-li sou
časnou situaci s 13. stoletím, pak podle mého soudu neprobíhá hranice mezi 
pravověřím a herezí na rovině klerikové–laici, ale uprostřed kleriků i laiků. 
Ano, i dnes slyšíme hodně hereticky znějících projevů, nemá smysl si na
mlouvat, že tomu tak není. A pronášejí je laici i klerikové, a to i dosti vysoce 
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postavení. Zjevně tedy není řešením zákaz mluvit o víře pro nějakou dobře 
identifikovatelnou skupinu, např. laiky. Domnívám se proto, že je třeba se 
u Tomáše zaměřit hlavně na to, co ono kázání pro církev znamená a jak se 
vztahuje k jiným skutkům lásky. Připomeňme si, že ke skutkům lásky patří 
kázání v nejrůznějších formách: poučovat (pomáhat při nevědomosti), po
vzbuzovat (pomáhat při emočních problémech), radit (pomáhat při neroz
hodnosti) apod. (STh  II-II, q. 32, a. 2; q. 188, a. 4).

Tomáš chápe kázání jako nejvyšší činnost, která v sobě zahrnuje teore
tický život (nutnost modlitby a studia) i praktický život (pomáhání lidem). 
Vyjadřuje se k tomu samozřejmě v kontextu srovnávání různých typů řeholí 
(STh II-II, q. 188, a. 6), ale jde o myšlenku, která nemusí být omezena jen 
na tuto úzkou oblast. To, že je nějaká činnost dokonalejší, však neznamená, 
že by se o ni měl každý pokoušet stejným způsobem. Svatá Terezie z Lisieux 
chtěla působit misionářsky, i když zůstávala v klášterní klauzuře. I Tomáš 
říká, že v některých případech má činný život přednost před nazíravým. 
A biskupové jsou podle něj nejdokonalejším stavem. Jako všichni nemohou 
být biskupy, nemohou ani všichni stejným způsobem kázat. Každý jsme jiný 
a máme od Boha jiné schopnosti a jiný úkol. Proto jsou sestrami kazatelské
ho řádu i klauzurní sestry, které žádné řečnické výkony před davy lidí ani 
dělat nemohou. Člověk má různé stránky a úrovně své existence, od těles
nosti, přes smyslovost a rozumovost až k povolání ke spáse. Psychologové 
mluví o bio-psycho-socio-spirituální dimenzi člověka. Je naší povinností 
pečovat o všechny stránky našeho lidství a nepohrdat těmi, které jsou v této 
hierarchii nižší (např. ošetřování nemocných). Musíme však všechny tyto 
činnosti vztahovat k celku člověka a k jeho povolání, tedy k hlavnímu cíli 
celého jeho života. Tím je spása, společenství s Bohem, svatost. Kázání má 
mít proto na paměti právě tento celek, i když nemusí v každém okamžiku 
mluvit o věcech nejvyšších a božských. 

Když Tomáš po Aristotelově vzoru řeší otázku posledního cíle člověka 
(STh I-II, q. 1–5), vyjmenovává různé cíle, které si lidé kladou, např. potě
šení, pocty, moc apod. Každou z těchto možností rozebírá a ukazuje, proč 
v ní poslední cíl člověka a nejvyšší štěstí není. Až dochází k pravému cíli, 
jímž je poznání Boha. Podobně bychom mohli strukturovat možné odpově
di na otázku, proč kázat. Někdo káže pro peníze (mimochodem, to řešil už 
Tomáš), někdo pro uspokojení vlastního ega, někdo pro snahu ovládat lidi 
apod. Všichni zde jistě odhadneme, že takové pohnutky pro kázání nejsou 
příliš rozumné. Kázání má pomáhat onomu poslednímu cíli člověka, tj. spo
lečenství s Bohem. Je to tedy naše účast na Božím díle spásy.

A zde je třeba se zastavit a promyslet jednu důležitou věc. Spása zna
mená záchranu. Od čeho nás Ježíš zachránil? Od odloučenosti od Boha. 

KÁZÁNÍ
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Tato odloučenost od Boha, které říkáme zavržení či peklo, není jen čím
si iluzorním, mýtickým nebo obrazným. Říci, že nás Ježíš zachránil před 
něčím podobně nevýznamným, by znamenalo říci, že toto jeho dílo spásy 
není příliš důležité. Uvědomíme-li si, že spása, kterou nám přineslo vtělení, 
smrt a zmrtvýchvstání Krista, je něco zásadního a obrovského, musíme si 
zároveň uvědomit i onu děsivou hrůzyplnost toho, před čím nás to spasilo 
neboli zachránilo. Jednoduše řečeno, čím víc spása znamená, tím děsivější 
je i to, před čím nás zachránila. A naopak, čím víc bagatelizujeme hrozivou 
realitu zavržení a pekla, tím víc také činíme Ježíšovo dílo spásy bezvýznam
ným. Často slýcháme (což je dnes tak oblíbená hereze), že když je Bůh dob
rý, nelze zavržení brát jako něco reálného nebo jako skutečnou hrozbu. Boží 
dobrota se ale projevuje především v tom, že nám od této děsivé možnosti 
nabízí záchranu, ne že před ní zavírá oči.

Naše účast na díle spásy má tedy příliš velký význam na to, abychom ji 
takříkajíc kontaminovali vlastní ješitností nebo leností. Kázání v jakémkoli 
slova smyslu pro nás musí být přímo smrtelně vážným úkolem. Ono osvě
cování druhých, které každý z nás nějak potřebuje a každý z nás je k němu 
nějakým způsobem povolán, tedy není pouze roztomilá větička z Karafiáto
vých Broučků, ale úkol každého křesťana a dominikána na prvním místě.

Tomáš Machula

KÁZÁNÍ

Jsme dominikáni z Boží milosti. Na počátku této cesty jsme dostali otázku: 
„Co žádáš?“ a odpověděli jsme: „Milosrdenství Boží a vaše.“ V tomto oka-
mžiku jsme začali svůj dominikánský život naplněný Boží dobrotou a vy-
konáváme službu Slova jako projev misericordiae veritatis – milosrdenství 
pravdy. „Žádná činnost není prospěšnější bližnímu, tedy láskyplnější, než 
lámat chléb Božího slova, umožňovat bližnímu účast na radostné zvěsti 
evangelia a přivádět jej ke vztahu s Bohem,“ připomíná Benedikt XVI.

Služba Slova je úkonem lásky, milosrdenství a štědrosti, jež nás pobí-
zejí dělit se o náš největší poklad, Slovo učiněné tělem. Skutečně, největším 
skutkem lásky je evangelizace. Kázání nebo vyučování, živené vytrvalým 
studiem, je odůvodněně považováno za skutek lásky a výraz našeho domi-
nikánského prorockého poslání. Kromě toho skutky tělesného a duchovní-
ho milosrdenství jsou kázáním, protože hlásají milosrdnou Boží lásku. Od 
počátku řád plnil tuto službu, která v žádném ohledu nebyla jinou službou, 
než k jaké jsme voláni dnes: jsme posláni hlásat evangelium.

(srov. AGK Boloňa 2016)
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Apoštolové praví a falešní
u svatého Tomáše

Poslání apoštolů Ježíše Krista je usku
tečněno v síle a na základu poslání sa
motného Božského Slova, prvního po
slaného a „apoštola našeho vyznání“ 
(Žid 3, 1). On sám přeci praví: „Jako 
Otec poslal mne, tak i já posílám vás“ 
(Jan 20, 21). Apoštolům se tedy poslá
ní dostává od Pána, „skrze vůli Boží“ 
(1 Kor 1, 1). Pán je však zároveň tím, 
koho nesou a pro koho vše podstupu
jí. Slovy svatého Pavla: „Ať se na nás 
každý dívá jako na Kristovy služební
ky a správce Božích tajemství“ (1 Kor 
4, 1), „nekážeme přeci sebe, ale Ježíše 
Krista, Pána“ (2 Kor 4, 5). Apoštolát je 
tedy vztažen k Bohu jako k tomu, (1) od 
koho vychází, (2) koho nese a (3) k je
hož slávě a vyvýšení je celý zaměřen.

Svatý Tomáš Akvinský nám ve svých velkých syntézách traktát o apoš
tolech nezanechal. Jejich úřad však promýšlel a tato jeho nauka je rozeseta 
v různých spisech jeho díla. Mezi ty, které jsou v tomto ohledu nejcennější, 
patří bezesporu Tomášův rozsáhlý komentář k Pavlovým listům. V něm se 
andělský učitel nad posláním apoštolů opakovaně zamýšlí, ať již v rovině 
obecné, či v souvislosti s osobou a působením apoštola Pavla, ale také (ze
jména v kontextu Pavlových polemik v Listech Korinťanům či Galaťanům) 
ve vztahu k těm, které Pavel nazývá apoštoly falešnými, „pseudoapoštoly“: 
„Jsou to pseudoapoštolové, pracovníci podvodní, kteří se za apoštoly Kris
tovy přestrojují“ (2 Kor 11, 13). 

Pokusme se nyní načrtnout základní rysy Tomášových úvah o těchto 
nepravých apoštolech. Můžeme je uspořádat dle zmíněného trojího vztaže
ní k Pánu jako k (1) počátku, (2) předmětu a (3) cíli apoštolátu autentické
ho. Vůči tomuto pseudoapoštolové představují jakousi karikaturu. Úvaha 
o nich tak v posledku umožňuje, skrze jakýsi kontrast, aby lépe vynikly kon
tury apoštolátu pravého.
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1. Služebníci Satanovi se přestrojují (srov. 2 Kor 11, 14–15)

Zatímco svatý Pavel je „apoštolem Ježíše Krista skrze vůli Boží“ (2 Kor 1, 1), 
pro pseudoapoštoly je příznačná svévole, skrze kterou se sami vrhají kupře
du.1 Jestliže poslání apoštolů lze svést do základu a principu, jímž je posílají
cí Kristus, jak je tomu s linií svévole apoštolů falešných? Když Apoštol mluví 
v 2 Kor 11, 13 o jejich přestrojení za apoštoly Kristovy, ihned dodává: „Není 
divu, vždyť i Satan se přestrojuje za anděla světla. Není proto nic zvláštního, 
jestliže se i jeho služebníci přestrojují za služebníky spravedlnosti“ (2 Kor 
11, 14–15). Jinými slovy, faleš těch, kteří přicházejí „pod zdáním zbožnosti“ 
(2 Tim 3, 5) a „v rouše beránčím“ (Mt 7, 15), reprodukuje faleš, jíž se vy
kazuje jejich podněcovatel. Svatý Tomáš píše: „Jako jsou praví apoštolové 
posláni a formováni Bohem, tak se ‚Satan přestrojuje za anděla světla‘, on, 
jenž je vůdce a podněcovatel pseudoapoštolů, vydávající se za anděla Božího 
nebo někdy za Krista. Není tedy něčím zvláštním a podivuhodným, jestliže 
se ‚jeho služebníci přestrojují za služebníky spravedlnosti‘. Sir 10, 2: ‚Jaký je 
soudce lidu, takoví jsou jeho služebníci.‘ “2 

Linie svévole, neposlušnosti a hříchu je tak dovedena k tomu, jenž „hře
ší od počátku“ (1 Jan 3, 8), je „otec lži“ (Jan 8, 44). Pochopitelně řád nebytí 
a privace, která charakterizuje zlo, nemůže být v symetrii vůči řádu nárůstu 
bytí a dobra. A zatímco Kristus, coby hlava, vlévá svým údům veškerý život 
přirozený i nadpřirozený a působí v samotném nitru srdcí, ďábel je ve svém 
úsilí vnášet do stvoření tmu a privaci odkázán jen na vnější nabádání a pře
svědčování, ostatně mnohdy neúčinné a plané.3 Nakolik však lžiapoštolové 
podléhají jeho vlivu a napodobují jeho vzpouru, natolik vstupují do logiky 
služebníků jeho, a ne Pánových (srov. 2 Kor 11, 15).

2. „Chtějí převrátit evangelium Kristovo“ (Gal 1, 7)

Jestliže apoštolové hlásají Krista ukřižovaného (srov. 1 Kor 1, 13; 2 Kor 4, 5), 
falešní apoštolové nesou „jiného Krista“ (2 Kor 11, 4), „jiné evangelium“ (Gal 
1, 6; 2 Kor 11, 4) skrze „cizí nauky“ (Žid 13, 9). Předávání bludné nauky se 
však k úspěchu potřebuje opřít o prvky autentické a pravdivé, jakož i lid
ské techniky. Tomáš v tomto ohledu uvažuje rozličné strategie bludařských 
kazatelů: vkládání užitečných a pravdivých věcí na počátek řeči, užívání 
pláštíku dobrých úmyslů a falešné autority či stavění na rafinované rétorice, 
v jakémsi protikladu k omilostněnému působení Apoštola, jehož mluvení 
„nezáleželo v přemlouvavých slovech moudrosti lidské, ale v projevování 
Ducha a moci“ (1 Kor 2, 4).4 Pro tyto „plané mluvky a svůdce (…) převracejí
cí celé domy“ (Tit 1, 10–11) je též, dle našeho dominikána, příznačné hlásat 
svou nauku po domácnostech, v soukromí a ve skrytosti, v zacílení zvláště 
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na ženy (srov. 2 Tim 3, 6), coby pohlaví křehčí; katolickou nauku však cha
rakterizuje její veřejné vykládání v církevním shromáždění.5 

Je tedy patrné, že vyklizení vnitřní pravdivosti a síly božské nauky a její 
nahrazení naukami svévolnými jde ruku v ruce s rozvinutím strategií čistě 
lidských a vnějškových. Pomazání Apoštola učícího „v nauce Ducha“ (1 Kor 
2, 13) se ztrácí, přistupuje technika určená k propagaci nauky cizí a zdefor
mované.

3. „Necháváte si líbit, když vás někdo zotročuje“ (2 Kor 11, 20)

Pakliže je pravý apoštolát zaměřen k vyvýšení Pána a k nadpřirozenému 
dobru bližního, úsilí pseudoapoštolů spíše sleduje vlastní prospěch a slávu, 
a falšuje tak Boží slovo (srov. 2 Kor 4, 2).6 Jejich horlivost vůči posluchačům 
je pokřivená; je spíše žárlivostí, jak naznačují Pavlova slova Galaťanům: 
„Horlí pro vás, ale ne v dobru; chtějí vás spíše odloučit, abyste horlili pro ně“ 
(Gal 4, 17). V Tomášově pohledu tato slova odkazují na zištnou lásku nepra
vých apoštolů, která nesnese sdílení s jiným: Galaťané mají být odděleni od 
Apoštola, aby horlili pro pseudoapoštoly, to vše nikoli k dobru Galatských, 
ale vzhledem k sebestřednému cíli jejich falešných zvěstovatelů.7 

Intence pseudoapoštolů nakonec vyjevuje svou pravou tvář ve škodách, 
které jsou v komunitách působeny na úrovni duchovní i časné. Apoštol na
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příklad píše: „Necháváte si líbit, když vás někdo zotročuje, vysává, obírá, 
když se k vám chová povýšeně a bije vás do tváře“ (2 Kor 11, 20). Tomáš zde 
vidí určitý výčet pěti způsobů příkoří, které Korinťané od falešných apošto
lů podstupují, od uvádění ze svobody evangelia do starozákonního jha přes 
újmy na časných dobrech až po ponižování kvůli nehebrejskému původu 
Korintských.8

***

Uvážení falešného apoštolátu dle několika základních os nás tak vrací ke 
kráse toho, čím je apoštolát ryzí: službou od Pána, která ho nese lidem, 
k jeho slávě a spáse těch, za které na kříži prolil krev. Toto poslání je jistě 
nedostižným způsobem uskutečněno v případě těch, kdo byli Pánem vyvole
ni, aby ho poznali osobně a v blízkosti, byli jím samotným vyučeni a posláni 
hlásat evangelium a zakládat po světě církev. Mnozí však byli a jsou přidru
žováni k účasti na tomto poslání, a to až do dnešních dnů. Kéž v nich božský 
Poslaný a Posílající stále více podtrhuje rysy apoštolátu pravého a narovná
vá a čistí to, co z nich vybočuje.

fr. Metoděj Němec OP

Pozn.
1 Srov. Tomáš Akvinský, Super II Cor., c. 1, lect. 1 (n° 4); c. 11, lect. 2 (n° 382).
2 Super II Cor., c. 11, lect. 3 (n° 406).
3 Ostatně právě v tomto smyslu Tomáš uvažuje ďábla jako hlavu všech zlých (srov. 
STh III, q. 8, a. 7).

4 Super II Tim., c. 2, lect. 2 (n° 67); Super I Tim., c. 4, lect. 1 (n° 140); Super II Cor., 
c. 11, lect. 2 (n° 385); Super I Cor., c. 2, lect. 1 (n° 77).
5 Super Tit., c. 1, lect. 3 (n° 28); Super I Cor., c. 2, lect. 1 (n° 77); Super II Tim., c. 3, 
lect. 2 (n° 107); Super I Cor., c. 2, lect. 1 (n° 107).

6 Super II Cor., c. 4, lect. 1 (n° 119); Super II Tim., c. 3, lect. 2 (n° 106).
7 Super Gal., c. 4, lect. 3 (n° 239).
8 Super II Cor., c. 11, lect. 4 (n° 416).

Naše poslání se opírá o důvěru, kterou Bůh vložil do Řádu kazatelů. Tato 
trvalá důvěra nás v každém okamžiku dějin obnovuje uvnitř církve a posi-
luje náš přátelský vztah s Pánem; požaduje od nás věrnost v naslouchání 
Slovu; ale také vyžaduje důvěryplné setkávání se světem i odpovědnost 
a nasazení v situacích, kdy jsou lidé nejvíce zranitelní. Právě takto nároky 
přátelství obnovují v kazatelích milosti rozmlouvání se světem. 

(srov. AGK Boloňa 2016)
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Hlásejme slovo vhod či nevhod
Kázání o slavnosti svatého Dominika u sv. Jiljí 8. srpna 2023

Je zvláštní, jak ten náš čas letí, jak 
je vše zdánlivě relativní. Vzpomí
nám si, že jako dítě, či později i jako 
dospívající mladík jsem všechny 
dospělé považoval za staré a o sta
rých lidech jsem věděl, že jsou již 
skutečně staří a že mají život za se
bou. Postupně se to měnilo a dnes 
vím, že i staří lidé nám mají stále co 
dávat a že i oni mohou být ve svém, 
třeba i velmi vysokém věku mno
hem šťastnější než mnozí v nezakot
veném štěstí zdánlivého mládí. Jen 
pro dokreslení tohoto obrazu chci 
říct, že náš současný 101letý bratr 
o. Benedikt nás, o mnoho let mlad
ší, zahanbuje svou duchovní vitali
tou a evangelizačním nasazením. 
A to jsme přitom v současnosti.

A co teprve, když vzpomínáme na některé lidi, kteří žili před staletími, 
a zabýváme se událostmi, které se odehrávaly v pradávných časech. Jakou 
má cenu se dnes těmito historickými tématy ještě zabývat? K čemu nám 
může být dobré vracet se do minulosti? Pozorujeme, že se nevytrácí jen úcta 
a vděčnost za naše předky, čím nás obohatili, co všechno nám zanechali a za 
co jim musíme být vděční, ale zároveň vidíme, že se vytrácí i schopnost dívat 
se dopředu na život před námi a mít cíle, které nás přesahují. Je tak jedno
duché sklouznout jen do pocitu přítomnosti, jako by neexistovala minulost 
ani budoucnost. Vše však spolu hluboce souvisí i s tím, že nežijeme jen sami 
pro sebe, ale že neseme velkou odpovědnost jeden za druhého. Tato naše 
odpovědnost za náš život, za naše rodiny i za rodinu celé lidské společnosti 
se však neváže jen na život časný, ale tím, že žijeme dnes a že žijeme zde, ve 
všech těch náročných okolnostech a životních dramatech, tím samým jsme 
Bohem od počátku nasměřováni i na život, který pokračuje do celé věčnosti. 
A my ani netušíme, s jakou osobní zodpovědností žijeme přítomnost.

KÁZÁNÍ
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V prvním čtení z knihy proroka Izaiáše (Iz 52, 7–10) slyšíme, jak je dů
ležité a „krásné vidět na horách nohy posla, který přináší radostnou zprávu, 
který zvěstuje pokoj, hlásá blaho a oznamuje spásu, který praví Siónu: Bůh 
tvůj kraluje!“ Dále prorok mluví o jeruzalémských troskách a o spáse, kte
rou uzří všechny končiny země! Nad tím vším vidíme starost Hospodina, 
který neztrácí ze zřetele minulost a jenž se zároveň jasně dívá do budouc
nosti, aby nám svým milosrdenstvím odkryl věčnost, kterou nám připravil.

Zároveň mě velmi zaujala radikálnost apoštola Pavla, který před dvěma 
tisíci lety ve svém listě Timotejovi (2 Tim 4, 1–8) s takovým důrazem propo
juje oslovení i pověření. „Milovaný!“ A hned nato volá: „Zapřísahám tě před 
Bohem a před Kristem Ježíšem… Hlásej slovo… ať je to vhod či nevhod“ … 
Co leží apoštolovi na srdci, že se nebojí vyslovit tato silná slova? Zapřísahat 
někoho před Bohem je nejvyšší stupeň důrazu, který si mohl dovolit jen 
apoštol Pavel směrem k jednomu z nejvěrnějších žáků a duchovních synů. 
Jistě jsme vzápětí zachytili, jak se apoštol Pavel proměnil v otcovském po
stoji do pokorného a věrného svědka víry. Vidí se téměř v cíli a vyznává: 
„Dobrý boj jsem bojoval, svůj běh jsem skončil, víru jsem uchoval.“ Vidí 
celý svůj život a s velkou pokorou očekává setkání se spravedlivým soudcem 
a těší se! A Timotejovi klade na srdce, aby i jemu záleželo na pravdě Božího 
slova, aby dobře konal svoji službu. 

Pečetí dnešního Božího slova je pak Ježíšova výzva, který své věrné 
učedníky tituluje solí země a světlem světa a připomíná jim, že nemohou 
jednat jen naoko, nemohou si vytvářet své vlastní nové odlehčené učení, 
aby se populisticky zalíbili svým posluchačům, ale musí žít naplno podle 
Božího zákona (Mt 5, 13–16). Musí být naplno hlasateli evangelia a svědky 
víry. My totiž neurčujeme nebe a zemi, jakými vesmírnými a přírodními 
zákony se mají řídit, my můžeme jen žasnout, že ten, který vše stvořil, vše
mu dal i jedinečný řád. A nejvíc si dal záležet na člověku, kterého stvořil 
ke svému obrazu, stvořil jej jako muže a ženu, aby mu mohl nabídnout cíl, 
který je nade všechno pomyšlení. Věčný život ve svém nebeském království. 

I na tomto propojení úryvků dnešního Božího slova vidíme, jak jedi
nečná je vazba celého lidského věku, minulosti, budoucnosti i přítomnosti. 
Nemůžeme z toho nic pominout, abychom si ospravedlnili naše hříchy, naši 
pýchu, naši žádostivost, naše sobectví či náš egoismus. Nemůžeme si dnes 
říct, že doba, ve které žijeme, je jiná a nezajímá nás minulý čas se svými 
pravidly. V každé době žijeme v hlubokém propojení s naším Bohem. Stvo
řitel nás jednou provždy obdaroval krásou, kterou můžeme stále rozvíjet, 
abychom se mu líbili. Ale to můžeme jen skrze něho, s ním a v něm. 

Je dílem padlých andělů, Satana a jeho druhů, že se člověk tak snadno 
nechává nachytat na cokoli, když mu tento otec lži nabízí něco zdánlivě lep

KÁZÁNÍ
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šího. Jak tomu čelit? 
Sami jsme bezmocní, 
ale Bůh nám v ději
nách spásy posílá velké 
svědky víry, jako jsou 
Abrahám a Mojžíš, 
patriarchové a mno
zí další. Posílá k nám 
své proroky, dává nám 
své apoštoly, ale hlav
ně, on sám se pro nás 
stává člověkem a dává 
se nám v Ježíši Kristu. 
Bůh nám nemohl dát víc, než když nám dal sám sebe. Jak v církvi, kterou 
ustanovil, tak ve svátostech, kterými si nás k sobě přitahuje.

My však díky pestrým dějinám církve již víme, že stále potřebujeme 
nové a další svědky víry, kteří ve své době jako horliví apoštolové pronikají 
mezi všechny vrstvy lidské společnosti, aby se stávali onou solí a světlem na 
podstavci, jak o nich dnes Ježíš mluví, aby byli těmi posly, kteří přinášejí 
radostnou zprávu. 

Jedním z těchto velikánů byl a stále je i svatý Dominik, který, když po
znává duchovní bídu své doby a sílu bludařských strategií i dopady katar
ského učení, neváhá a vydává se do boje. Modlitbou, studiem Písma svaté
ho, kajícností, s velkou láskou k Bohu a k lidem a s velkým zápalem se snaží 
ukázat jedinečnost života, kterým směřujeme do Boží slávy. Jak nespočetně 
velký zástup lidí mu vděčí, že jim Boží pravdou ukázal cestu do nebe. 

Dominik žil před osmi stoletími a rozhodně má co říct i nám. Jeho po
hled víry do Boží slávy nejenom může, ale musí být i tím naším pohledem, 
abychom se neztratili v bludech dnešní doby. V jeho době to byli zvláště 
kataři, kteří popírali hodnotu a jedinečnost člověka jako Božího obrazu, ke 
kterému jsme byli stvořeni. 

Jestli je dnešní doba zasažená nějakou smrtelnou nemocí, pak je to po
dobně jako v Dominikově době odmítnutí člověka v jeho jedinečnosti před 
Bohem. A tak ani nám nezbývá než nasadit všechny síly, abychom se stávali 
solí země a světlem světu a svým životem ukazovali, že to největší, za čím 
můžeme jít, je znovu a stále se těšit na to, co Bůh připravil těm, kteří ho 
milují, abychom ho i my milovali, a dělat vše pro to, abychom pomohli co 
nejvíce lidem najít cestu k Bohu. Kéž nám k tomu svatý Dominik i se svatým 
Františkem pomáhají.

fr. Jan Maria Vianney Dohnal OFM 

KÁZÁNÍ
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Kázat radostnou zvěst evangelia

Zpodobnění Dominika rukou 
Henriho Matisse provokuje. 
Neměl snad Dominik tvář? 
Měl. Dokonce je to téma do
minikovské hagiografie. Malá 
ukázka za všechny: „A proto
že radostné srdce rozjasňu
je tvář, jeho vnitřní jasnost 
a vyrovnanost se prozrazo
valy navenek dobrotou a ve
selým vzezřením. Ve všem 
se projevoval slovem i činem 
jako služebník evangelia. 
Ve dne nebylo mezi bratry 
a druhy nikoho prostšího 
a milejšího. V noci nebyl ni
kdo horlivější než on ve všech 
způsobech bdění a modlitby. 
Mluvil málo, jedině s Bohem 
v modlitbě nebo o Bohu, 
a povzbuzoval bratry, aby ho 
v tom následovali.“ (Libellus 
de prin cipiis O. P.)

Dnešní tvář ovšem máme 
dát Dominikovi my, kteří se 

hlásíme k jeho charizmatu. Jaká ta tvář má být? Místo fyzické podoby zdá 
se mi lepší zaměřit se na její charakterové rysy. Dominik šel a mluvil cíleně 
s lidmi, které jiní (v církvi) už považovali za beznadějné. Hledal způsoby 
práce „pro spásu duší“, kterým okolí (v církvi) vytýkalo, že tak se to nikdy 
nedělalo. Vzbuzoval tím pochyby a pohoršení. Nenechal se odradit.

Že si do Dominikovy tváře promítám své vlastní subjektivní představy? 
Samozřejmě. To nebrání ostatním, aby vykreslili „svou tvář“ svatého Do
minika. Rád o ní budu přemýšlet. Vždyť Dominik nás chce, subjektivně se 
domnívám, jako jedinečné osobnosti, které spojuje jedno sdílené poslání: 
kázání radostné zvěsti evangelia.

fr. Benedikt Mohelník OP

Fo
to

: A
rc

hi
v 

O
P



15 ׀

Apoštolské perspektivy 

Po dlouhé době poctivé služby skončil fr. Pavel Mayer OP ve funkci promo
tora pro apoštolát a za jeho nástupce bratři ustanovili právě mě. Stalo se tak 
již před jistou dobou, nyní bych se však rád poprvé v této nové funkci obrátil 
na celou dominikánskou rodinu. V první řadě bych rád vyjádřil vřelý dík 
svému předchůdci, který toto oficium dlouho obětavě zastával a vložil do něj 
mnoho ze svého dominikánského srdce. Nyní se jedná v jistém smyslu také 
o jakýsi přelom etapy, který Kazatelské středisko v obměněné sestavě při
vedl k zamyšlení nad dalšími perspektivami apoštolských a evangelizačních 
aktivit pořádaných naší dominikánskou rodinou. Právě o takovéto zamyšle
ní bych se s vámi rád podělil.

Jedno z prvních rozhodnutí Kazatelského střediska nebylo vůbec pří
jemné, ale věřím, že bylo opodstatněné a především poctivě promyšlené 
a prodiskutované. Ukázalo se, že Letní misie, ve své dosavadní podobě, kte
rá zaznamenala mnoho krásných akcí (rád bych připomněl zejména misie 
v Litoměřicích a v Sušici), už ztrácí dech a je pro nás za současného stavu 
dlouhodobě neudržitelná. Sám se přiznám, že na posledním ročníku v Mi
moni jsem nejen na sobě, ale i na ostatních účastnících pozoroval únavu 
a uvědomoval si celkovou skutečnost, že tento, druhdy velmi energický 
a podnětný formát, se ocitl za svým zeni
tem. Spíš než v něm pokračovat v jakémsi 
udržovacím, ba „skomírajícím stavu“, roz
hodli jsme se od něj do budoucna upustit. 
Chtěl bych zde co nejsrdečněji poděkovat 
všem, kdo se na něm po dlouhá léta podí
leli. Zvláštní poděkování patří především 
Martinovi Me2dovi Rosenbaumovi, který 
na tomto poli odvedl neskutečnou práci, 
za niž jsem mu upřímně vděčný.

Chápu, že skončení této aktivity, kte
rá byla v jistém slova smyslu „vlajkovou 
lodí“ či „výstavní skříní“ apoštolátu naší 
provincie, může oprávněně vyvolat zkla
mání či rozčarování.

Naším cílem však rozhodně nebylo 
primárně něco „rušit“, ale získat svobodu 
a „čistý stůl“ pro nové promýšlení forem 
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(letního) apoštolátu, který by lépe odpovídal našim silám a možnostem 
a zároveň – pokud možno – byl dostatečně atraktivní pro případné nové 
tváře, které bychom chtěli pozvat. Obnovení a omlazení „apoštolského 
týmu“ se nám totiž jeví jako naprosto nezbytné pro další rozvíjení evange
lizačních aktivit.

Asi nebudou moci být už tak rozsáhlé ani početné, rozhodně bychom 
však chtěli usilovat o to, aby byly skutečně živé, dynamické a taky moti
vující – i pro samotné účastníky. Jako inspirace se nabízí vícero formátů: 
některé z nich představuje Otto Neubauer ve své vynikající knize Mission 
possible (česky Doron 2020), jejíž četbu vřele doporučuji. My bychom však 
nechtěli apriorně preferovat pouze jeden z nich. Daleko spíše jsme nyní ve 
fázi hledání a rozlišování. K němu bychom jménem Kazatelského střediska 
přizvali i vás. Jistě neočekáváme, že by se mohly uskutečnit všechny dobré 
nápady, které se snad v naší dominikánské rodině vyskytnou, ale jedna věc 
je jistá: nový start bude potřebovat i nové tváře. Rozhodně nejde primárně 
o věk, i když i ten může hrát roli, ale spíš o chuť zapojit se, přispět vlastními 
dary a zároveň být ochoten učit se i něčemu novému a jít do neznáma.

Naše Setkání dominikánské rodiny by mělo být jednou z důležitých etap 
v tomto procesu. Srdečně vás k ní chceme pozvat. Na viděnou v Praze!

za Kazatelské středisko fr. Ludvík Grundman OP

O Třech ve třech

Před rokem a půl čtyři studenti a dva dominikáni začali natáčet podcast 
„O Třech ve třech“. Jak sám název napovídá, v trojici – dva mladí a jeden 
bratr – se společně baví o společenství Nejsvětější Trojice. Podcast můžete 
nalézt na všech podcastových platformách a nově i na YouTube. 

Jak jste se k podcastu „O Třech ve třech“ dostali? 

Klára: Díky pouti dominikánské mládeže. Společně s Hyacintem a Filipem 
jsme přemýšleli, jak lépe využít sociální sítě k evangelizaci. Zároveň jsme 
probírali možnosti, jak pokračovat v Psím katechismu (zkráceně Psíku), 
a zbytek už se semlel sám. Stačilo být ve správný čas na správném místě. 

Matouš: Kolem dominikánů u sv. Jiljí v Praze jsem se pohyboval už delší 
dobu a v minulosti jsme společně pořádali tzv. Psí katechismus, což bylo 
setkání jednou za 14 dní v klášteře pro mladé, kde jsme podobnou formou 
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jako v podcastu diskuto
vali. Jen to bylo naživo 
a delší. Po covidu přišla 
otázka co dál a rozhodli 
jsme se pro podcast. 

Anička: Nejsem si moc 
jistá. Spíš mi to asi nějak 
spadlo do klína. S ostat
ními se známe už dlouho, 
takže když přišel nápad, 
že začneme nahrávat, 
stačilo kývnout. 

Honza: Dostal jsem se 
k němu přes bratry do
minikány, jmenovitě Hyacinta a Filipa, kteří chtěli nějak navázat na mode
rované rozhovory Psího katechismu formou podcastu. 

Proč by ho lidi měli poslouchat?

Klára: Protože je vlastně celkem nezvyklý, taková díra na trhu. Většina pod
castů je postavena na lidech, kteří ho dělají, či na komentování aktuálního 
dění. My naopak stavíme na tématech, která jsou nadčasová a důležitá pro 
rozvoj každého křesťana. Zároveň jsme zvolili dialogickou formu. Díly tak 
nejsou statické, ale působí velmi živě.

Matouš: Tak zaprvé kvůli nám samozřejmě a zadruhé, protože se dozví 
něco o Bohu. No dobře, možná by to pořadí mělo být opačné. Myslím, že se 
snažíme témata probírat poměrně poctivě a přijde mi, že Filip s Hyacintem 
k tomu dokážou vždycky říct spoustu hlubokých myšlenek. 

Anička: Protože to není podcast o nás. Protože je super poznávat Boha a vě
dět jaký byl, jaký je teď a proč se těšit na setkání s ním. A tenhle podcast 
může být takovým kopancem pro mozek zabývat se občas něčím spásonos
ným. 

Honza: Protože se tak mohou dozvědět spostu zajímavých informací o víře 
zajímavou a přístupnou formou. 

Co vás na podcastu nejvíc baví?

Klára: Již zmíněná živost, která neustále překvapuje. Pravidelně se stává, 
že si připravíme zásobu otázek, kterou nám bratři vystřílí hned na začátku 
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nebo načnou nějakou zajímavou myšlenku, u které se rádi zastavíme. A také 
všechny osobní zkušenosti, které s tématy sdílíme během nahrávání i mimo 
něj. 

Matouš: Nejvíc mě baví dostat otázkama bratry do úzkých :D Taky je zábav
né, když se člověk jako moderátor musí ptát na věci, které mu jsou jasné, 
takže si pak někdy děláme legraci, jestli bych bratřím za tu odpověď udělil 
zápočet. Za tenhle přístup se pak dají ale hezky schovat i otázky, kde sám 
tápu. Jinými slovy klást si otázky po věcech týkajících se víry je zábavné bez 
ohledu na to, jestli se člověk cítí v odpovědni kovaně, nebo v tom plave.

Anička: Baví mě, když se zeptám na otázku, o níž si myslím, že vím, jakou 
na ni dostanu odpověď, ale skutečná odpověď mě překvapí a otevře mi úpl
ně nový pohled na věc. 

Honza: Nejvíce mě na podcastu baví vytvářet něco nového s blízkými lidmi, 
kteří smýšlí podobným způsobem jako já. A zároveň se tak ptát na mnoho 
zajímavých otázek, které by mě normálně ani nenapadly. 

Máte nějakou zpětnou vazbu na podcast? A co o něm lidi říkají? 

Klára: Zpětné vazby je naštěstí dost. Pravidelně se mi stává, že mi někdo 
z kamarádů nebo příbuzných řekne, že poslouchá náš podcast a hned začne 
sdílet svůj názor na něj. Velmi mě těší moje nevěřící kamarádky, které sice 
často říkají, že tomu úplně nerozuměly, ale chtějí o daném tématu disku
tovat. Navíc si často pamatují nejednu myšlenku, která v podcastu zazní. 
Nesmím zapomenout ani na největší překvapení: mou babičku, která každý 
díl nadšeně poslouchá a slyším od ní jen samou chválu. 

Matouš: Jednou mi někdo říkal, že se v těch dílech hodně opakujeme. Asi 
to byla spíše výtka, ale já to považuju za pochvalu, protože „opakování, je 
matka moudrosti“. 

Anička: Upřímně se ke mně zatím vždy dostala jen velice pozitivní zpětná 
vazba a o jakýchkoli nedostatcích se zmiňuje málokdo. Takže jsou dvě mož
nosti. Buď se mi to bojí říct, anebo je naše nedostatky při poslechu ani tak 
nezajímají. :) Spíše bych doporučila pustit si jeden díl a zjistíte sami, jestli 
vám náš podcast může něco dát. 

Honza: Kamarádka říká, že jsou témata do puntíku vysvětlena a že je to 
super způsob, jak poznávat Boha. Další říká, že je potřeba, aby se člověk 
soustředil po celou dobu a některá témata nejsou úplně jednoduchá…

připravil fr. Hyacint Ullman OP

KÁZÁNÍ



19 ׀

Letní škola Tomáše Akvinského

Na přelomu července a srpna proběhl v Tuchoměřicích již druhý ročník (de 
facto třetí) tomášovské letní školy. Komu se nepoštěstilo užít si ji osobně, 
může nahlédnout do jejích útrob alespoň prostřednictvím několika ohlasů.

Zázrak jen tak mimochodem

Jsou i hezké věci na 
světě. Nejsou jen poli
tické tahanice, korup
ce, války, klimatická 
krize a všechny ostatní 
krize světa. Není zapo
třebí stále někoho za 
něco hanit a kritizo
vat, házet kamením. Je 
možné také něco zažít, 
někam vyrazit, vidět 
i hezké věci, u něčeho 
být. Tak nakonec je 
léto! Zažít zázrak třeba a zažít ho jen tak mimochodem. Vyjádřit názor i na 
hezké, přínosné a milé akce. Možné to je. Jen to není tak trendy.

Nebudu trendy. Ale budu stručná. Nakonec stihla jsem jen jednu noc. 
Jednu noc a jednu ranní přednášku z celého bohatého, týdenního progra
mu druhého ročníku Letní školy Tomáše Akvinského, kterou organizují 
čeští dominikáni. A protože kamarádím s jejich provinciálem, a kamarádím 
s ním hezky, světsky a původně profesně, spojila nás etika, oba učíme etiku, 
na akci jsem se vypravila. Tedy aspoň na skok. A protože to byl skok moc 
hezký a atmosféra akce, koncem týdne zhuštěná do koncentrátu umožňu
jícího nasát i průběh předchozích dní, tak nečekaně fajn, tak ryze přátelská 
a veskrze příjemná, chtěla bych na akci také upozornit a doporučit ji ostat
ním. Studentům filosofie i nestudentům, lidem mladým i starším, věřícím 
i nevěřícím, hloubavým i tápajícím, lidem se zájmem o filosofii Tomáše 
Akvinského i lidem, kteří o ni (ještě) zájem nemají. Dominikáni Tomášovi 
rozumí. A také ho nově překládají. A vydávají. A přednášejí o něm. A mys
lím, že ty přednášky mohou být zajímavé pro studenty všech humanitních 
oborů a jistě nejen pro ně.
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Téma letošního ročníku bylo 
„Trojice“. Téma dalšího ročníku 
by prý mohlo být „láska“. Moc 
hezké. Já navrhovala smrt. Ale 
láska je lepší, to je jasný. A navíc, 
já nemám co navrhovat, přijela 
jsem až na konci týdne na večer
ní táborák a ráno po přednášce 
o Trojici zase odjela. Ale říkám 
si, že když během jednoho ve
čera, během jednoho táboráku 
mohlo jen tak mimochodem dojít 
k zázraku, kdy mohla tři polínka 
hořet celou noc a oheň je nestrá

vil, kdy dříví hořelo, ale neubývalo, opravdu, všichni jsme to viděli, všichni 
čtyři poslední skvěle se bavící a jedno nekonečné společné šérovací pivo 
popíjející, tak proč by téma této akce někdy v budoucnu nemohl navrhnout 
nově příchozí. Kdokoli, kdo se vprostřed léta připojí k lidem, kteří za zdmi 
kláštera opékají buřty, poslouchají zajímavé přednášky, diskutují v malých 
skupinkách, chodí na výlety a, jasně, také se modlí a účastní mší, ale to 
myslím není zcela povinné, a i pro někoho s čistě intelektuálním zájmem to 
nevytváří nekomfortní klima. Myslím, že kdokoli se rozhodne akce zúčast
nit, bude vítán a mile přijat. Navíc je možné přijet jen na nějakou vybranou 
přednášku. Nebo jen na pár dnů. Nebo na delší dobu, na celý týden, protože 
kdo ví, třeba jsou zázraky běžnou součástí programu a třeba je každý den 
prožitý s milými lidmi v přátelské atmosféře požehnáním. Něčím, co člověk 
potřebuje, aby nezapomněl, že na světě jsou i hezké věci. A že i o těch stojí 
za to psát a upozorňovat na ně.

Barbora Řebíková, https://blog.aktualne.cz
redakčně kráceno

Hutné, ale přesto přístupné

O LŠTA jsem věděl už od jejího nultého ročníku, ale váhal jsem s přihláše
ním s tím, že je to pro mě příliš vysoký level. Nakonec jsem se letos odhodlal 
k přihlášení a všechny tyto úvahy se ukázaly jako liché. Zvláště když uvá
žím, že tématem byl Tomášův traktát O Trojici. Přednášky byly sice hutné 
(tak, jak se na dominikány sluší a patří), ale přesto přístupné a srozumitelné 
i nám, obyčejným laikům bez zvláštní filosofické či teologické průpravy. Po
kud se přece jen objevilo něco složitějšího, byl prostor v odpoledních sku
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pinkách, kde se probíraná témata dále diskutovala a „košatěla“. Rozvíjela se 
pak ještě vzrušenými debatami s kolegy na pokoji. Asi není nutné zmiňovat, 
že vše bylo rámováno liturgií. Na své si ovšem přišla i obyčejná „člověčina“ 
v podobě výletu na Budeč a skvělé kuchyně.

Byl to týden naplněný nejen novými intelektuálními poznatky, ale také 
prožitkem dominikánské spirituality. Ačkoli otec Filip Boháč OP v přednáš
ce tvrdil, že specificky dominikánská spiritualita neexistuje, tady zcela jistě 
subsistovala.

Martin Humbert Šranko

Nekompromisný učiteľ plávania

Na informáciu o Letnej škole Tomáša Akvinského som narazila pri náhod
nom „brouzdání“ po internete. Pre mňa to bola okamžite akcia typu: Tam 
musíme ísť. Manžel je za každú výzvu a syn sa pridal na poslednú chvíľu, 
vlastne neplánovane. Pred akciou som sa pokúšala čítať nejaké prednáš
ky o scholastike, aj niektoré Tomášove diela, ale skôr také jednoduhšie. 
V scholastickej terminológii som sa beznádejne strácala. Bolo to ako chcieť 
plávať, ale v podstate okamžite mať pocit, že sa topím. 

Letná škola bola ako nekompromisný učiteľ plávania – žiadne cavyky, 
hodili ma do vody, takže prvotný šok nebol celkom príjemný, ale ono to 
kupodivu akosi šlo. Akoby stála prítomnosť vody (= to, že som mohla stále 
konfrontovať svoje chápanie s ľuďmi, ktorí už v tom plávali s istotou) po
máhala viac, ako som si vedela vopred predstaviť. „Plavecký štýl“ mám stále 
mizerný, ale pripadám si už ako začiatočník, čo pláva s pomôckami, a už sa 
aspoň jakž takž udrží na hladine. Ono to tak nevyzerá, ale je to kvalitatívny 
posun, ktorý by som bez Letnej školy neurobila. 

Srdečná vďaka!
Zuzana Belanová

Velmi milé povzbuzení ke studiu Sumy

Jako učitel jsem měl vždycky za blázny kolegyně, které o prázdninách pra
covaly s dětmi či se účastnily nějakých školení. Zásadně na dva měsíce vy
pouštím vše, co byť jen z dálky zavání školou. Teď ovšem již druhým rokem 
tuto zásadu porušuji a účastním se týdenního něčeho, co má dokonce přímo 
v názvu slovo „škola“. Proč? Jedním z důvodů pro mě jako dominikánského 
laika je jistě druhá část názvu, ale i samotný obsah, který je zaštítěn jedním 
z nejvýznačnějších synů svatého Dominika. To by mě ovšem mohlo moti
vovat jen k první účasti. Proč tedy pokračuji a hodlám pokračovat? Pou
hý dobrý záměr a dobrý plán by asi nestačil. Takže je tu kromě skvělých 
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přednášejících a témat ještě způsob provedení, atmosféra. Od shora dolů 
vše výborné – od společné modlitby, přednášek, seminářů, setkávání až po 
vynikající kuchyň. Kdybych měl jmenovitě uvést ty aktéry, kteří mě nejvíce 
nadchli, vyjmenoval bych jistě všechny. Organizátorům se podařilo odolat 
pokušení program hustit, oproti 1. ročníku došlo naopak k mírnému roz
volnění při zachování jeho náročnosti. Nejsem žádným zarputilým či ex
trémním tomistou, ale účast zde mě vždy velmi milým způsobem povzbudí 
ke studiu Sumy a dalších Tomášových děl. Je zkrátka možno cítit působení 
Ducha. Pokud se někomu zdá mé hodnocení příliš nadšené, nezbývá než ho 
vyzvat, aby se sám přesvědčil účastí na příštím ročníku.

Jan Vincenc Horáček

Jako na velmi vydařeném táboře

Začalo to v jeden letní nedělní podvečer 30. července příjezdem do kláštera 
v Tuchoměřicích. Pětidenní pobyt s Boží Trojicí a mnoha neznámými lidmi 
až na pár bratrů dominikánů a našeho kamaráda Petra. Milé přivítání paní 
organizátorky a otce provinciála Lukáše nás osmělilo k rozkoukání se po 
klášteře a ubytování. Dostali jsme symbolicky pokoj č. 3 s výhledem na město 
a přistávající letadla. Po večerním představení účastníků v jídelně jsem zjis
tila svou výjimečnost. Jsem jediná, kdo nemá vystudovanou vysokou školu. 
Asi jsem tu nedopatřením, pomyslela si a v duchu nad tím mávla rukou. 
Co pochopím, to pochopím. Co nepochopím, nebude snad pro mou spásu 
zapotřebí. S „prázdnou“ odtud v pátek určitě neodjedu. Hned následující 
den proběhla první přednáška celkem zhurta. V mém případě bylo nutné 
osvojit si nejprve pár latinských výrazů. Potom už to bylo pochopitelnější. 
Při každé přednášce jsem byla velmi koncentrovaná a stále mi to, co nám 
bylo sdělováno, šrotovalo hlavou. Nedalo se ani na chvíli vypnout, natož 
zdřímnout. Jasný důkaz, že byly velmi poutavé a kvalitní. Co nebylo jasné, 
mohli jsme prodiskutovat při odpolední skupince, v našem případě pod ve
dením otce Ludvíka. Den byl od rána až do večera smysluplně nabitý včetně 
ranních a večerních chval a mše svaté v pravé poledne. Abychom si s manže
lem trošku intelektuálně odpočinuli, přihlásili jsme se dobrovolně na čištění 
sanitárních místností. Každý by to asi neocenil, ale my ano. Jiným dobrým 
duším zas vyhovovalo pomáhat v kuchyni s nádobím. Nastala středa – den 
s trochu jiným programem. Ráno po ranních chválách a snídani mohl každý 
nafasovat potravinový balíček a vyrazit na výlet do nedalekého okolí. Sraz 
byl v 8.15 před klášterem. Nikdo nechyběl. Nejprve se šlo po silnici, potom 
„polňačkou“ kolem remízků až do vesnice Číčovice, kde byla krátká pauza 
u kaple „Nalezení svatého kříže“. Dále jsme kráčeli modlíce se růženec ko
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lem potůčku ve stínu 
stromů až k Okoři. Bí
lou paní jsme ovšem ne
potkali. Nicméně když 
otec Metoděj v bílém 
hábitu obhlížel s námi 
zříceninu, mohlo to pů
sobit, že hrad má no
vého majitele. Pořídilo 
se skupinové foto a šlo 
se dál. Povídali jsme si 
cestou o všem možném, 
ale vzhledem k výrazné 
převaze technicky za
měřených poutníků, zejména matfyzáků, si dovede jistě každý představit, 
jaká témata se nejvíce probírala. Po 10km túře spatřujeme Budeč a vchá
zíme do příjemně vychlazeného kostelíka. Vešli jsme se akorát a prožili 
krásnou mši svatou celebrovanou otcem Lukášem. Po ní následovala před
náška pana správce o historii místa a okolí, oběd na louce z nafasovaných 
zásob a návrat linkovými autobusy zpět do Tuchoměřic. Nevím jak druhá 
parta, ale s naší první jsme byli šokováni neuvěřitelným množstvím žlutých 
vanilkových stromečků rozvěšených po celém autobuse. Vanilkové peklo. 
V Okoři jsme přestupovali na další vanilkový autobus. Ten už jich měl na
štěstí výrazně méně. No nic, výlet byl ale skvělý. Přiblížil se předposlední 
den a s ním plánovaný táborák. U oběda jsme se ten den bavili o hororech, 
když v tu chvíli kolem nás prošel otec Irenej se sekerou – pochopitelně k pří
pravě dřeva. Ale nejprve v nás hrklo, než nám to došlo. Den uplynul dle 
plánu. Oheň byl rozdělán a první špekáčky zavoněly. Náhle se objevilo štěně 
Bernarda, výborné víno a i něco ostřejšího. Atmosféra neměla chybu. Vydr
želi jsme se bavit do pozdních večerních hodin a kdybychom ráno nemuseli 
vstávat, kdo ví, kdy bychom skončili. Poslední den byla ještě možnost za
koupit si jakoukoli dobrou knížku z nakladatelství Krystal. Výběr byl bohatý 
a jeho nabídka se vztahovala zejména k tématu Boží Trojice. Také jsme si 
jednu pořídili. Před rozloučením a odjezdem proběhlo krátké vyhodnocení 
akce a kdo chtěl, vyplnil anketu. Nezbývalo už nic jiného než po sobě uklidit, 
sbalit se a opustit božský klid a příjemné prostory kláštera. Bohu díky za 
báječné spolužáky, bratry dominikány a zejména všechny přednášející. Aby 
si člověk připadal jako na velmi vydařeném táboře, chyběla už jen noční 
bojovka. Kdo ví, třeba bude příště☺.

Elena Růžena Pokorná

LETNÍ ŠKOLA TOMÁŠE AKVINSKÉHO
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Zprávy z Ukrajiny 

Provinční vikář ukrajinských dominikánů o. Jarosław Krawiec po delší 
době píše o válečné každodennosti, zahraničních návštěvách a humanitár-
ní pomoci.

Milé sestry, milí bratři,

nejdřív se hlásí telefony. Skoro každý obyvatel Ukrajiny má v chytrém tele
fonu nainstalovanou aplikaci ohlašující poplachy. O několik vteřin později 
začínají houkat sirény. V sobotu byly tři takové situace. Poslední během ve
černí mše svaté, kterou jsem sloužil v kapli kyjevského kláštera. Zvykli jsme 
si, takže už nepanikaříme a nenervujeme se jako na začátku války, ale po
chybuji, že by někdo bral stále nové poplachy úplně lhostejně. Hlavně v noci, 
kdy nejčastěji létají ruské rakety a drony. Přiznám se, že už rok a půl skoro 
každé ráno zahajuji zhlédnutím novinek. A to i když jsem mimo Ukrajinu 
a uprostřed noci mě nebudí houkání sirén.

Ukrajinské vojenské letectvo okamžitě informuje o ohrožení. Tak tomu 
bylo i v sobotu, kdy z ruského a běloruského území letělo víc než deset těž
ko sestřelitelných hypersonických střel. Je to divný pocit, předem vědět, že 
někde mohou za chvilku lidé zahynout a domy se zřítit. Jako 6. července 
ve Lvově, kde 10 lidí přišlo o život a přes 40 bylo zraněných. Nebo před 
týdnem v Křivém Rohu. Tam ruská raketa trefila devítipatrový dům a zra
nila přes 80 lidí. Mezi zabitými byly 10tiletá Darja a její maminka Natalja. 
Vedle zničeného paneláku lidé navršili mohylu z květin a dětských hraček. 
Na fotce jsou dvě přepravky s panenkami Barbie. Úplně stejnými, o jakých 
ve stejnou dobu na celém světě v kinech sní miliony Darjiných vrstevnic.

Sleduji zprávy: „Sobota. V 19:14 letectvo informovalo o vypuštění střel 
z Běloruska. Jsou to Kinžaly! Vinnycja, Chmelnický, Žitomír! 19:18: rychlá 
raketová střela míří směrem na Kyjev. Aktualizace: okolo 19:40 byl letec
ký poplach ve většině ukrajinských oblastí odvolán.“ Na mysl mi přicházejí 
slova 11. žalmu: „Hle, hříšníci už napínají luky, už přikládají na tětivu šíp, 
střílejí ve tmě proti poctivým.“

Přemýšlení o Ukrajině se nemá soustředit jen na hrůzu z ruských raket. 
Život přece jde dál. Občas mám dojem, že se válka stala sotva citelným po
zadím běžného života. Ucpané ulice hlavního města, davy turistů na oblí
bených horských stezkách v Karpatech nebo přeplněné vlaky do Polska, na 
které koupit jízdenku během prázdninových měsíců hraničí se zázrakem. 
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Někoho, kdo Ukrajinu sleduje zpovzdálí, to může udivovat nebo i iritovat. 
A provokovat k otázce: že by ta válka nebyla tak hrozná, jak o ní – teď už 
stále méně často – světová média vyprávějí? Jenže tak to není. Válka je bru
tální skutečnost pro každého, kdo bydlí na Ukrajině nebo kdo tu má své 
blízké. I když se různými způsoby snažíme zachovat nebo obnovit normál
nost, skutečně se odizolovat od války nejde. Hřbitovy, nemocnice a muži, 
otcové a přátelé bojující na frontě nedovolují na ni zapomenout.

Tento dopis z Kyjeva vznikl po dlouhé přestávce. Nedařilo se mi se za
brat do psaní, navzdory opakovaným otázkám přátel: „Co je u vás nové
ho?“ Hodně se také dělo u nás dominikánů. Bratři se účastnili poutí, exer
cicií, doprovázeli mládež na prázdninových cestách a organizovali seminář 
gregoriánského chorálu. Ohromnou práci odvedli o. Míša a dobrovolníci 
z Fastova při pomoci obyvatelům Chersonu a okolních vesnic zatopených 
po zničení přehrady na Dněpru. Zvlášť důležitá je kuchyně, kterou ve měs
tě otevřeli. Potřební tam mohou zadarmo dostat jídlo. Díky pomoci polské 
vlády jsme do zatopených oblastí odvezli několik set rozkládacích postelí 
s věcmi na spaní. V Chersonu mi vyprávěla jedna žena, jejíž dům se ocitl 
pod vodou, že po měsících okupace a neustálého ostřelování se mnohým 
zdálo, že nic horšího už přijít nemůže, ale Rusy vyvolaná povodeň jim vzala 
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zbytek živobytí. Obdivuji jejich rozhodnost, vůli se nevzdat a vděčnost za 
poskytnutou pomoc.

V červenci nás navštívili dominikáni z USA a z České republiky. Když 
jsem doprovázel o. Jamese z provincie Nejsvětějšího jména Ježíš, pozo
roval jsem jeho víru, kterou vyjadřoval mj. žehnáním lidem, které potkal, 
a současně prosbami o modlitbu. To bylo silné svědectví i pro mě, modlitba 
za lidi a s lidmi je klíčová. Koncem června se papežský almužník kardinál 
Konrad Krajewski na pár minut stavil v našem klášteře v Chmelnickém. 
Bratři Wojciech a Igor vzali vážně jeho výzvu k modlitbě a velmi si váží jeho 
daru – papežského růžence. Ke každodennímu růženci o mír v Chmelnic
kém se dá připojit i přes facebook. K takové modlitbě nás vyzýval i magistr 
řádu během nedávné vizitace na Ukrajině.

Zeptali jsme se br. Václava z Čech, co ho vedlo k tomu, jet na Ukrajinu 
a strávit nějaký čas ve Fastově. Prohlásil, že v jednom z mých dopisů, které 
překládal do češtiny, četl o dobrovolnících, kteří učí lásce k bližnímu. Zvlášť 
teď, když se modlíme za jednoho z nich, Denysa, který zemřel, když jej opilý 
řidič srazil na ulici v Kyjevě, slova br. Václava znějí velmi pravdivě. Stojí za 
to, hledat taková místa, kde se můžeme s druhými a od druhých učit bratr
ské lásce.

UKRAJINA
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S paní Oksanou jsme se poznali na samotném začátku války, když se 
jí podařilo dostat se z Irpině okupované Rusy. Je umělkyní a připravuje 
výstavu panenek. Nazvala ji „Návrat do Irpině“. Říká, že nechce ukázat 
hlavně panenky, ale pravdivé lidské příběhy vyprávěné takovým nezvyklým 
způsobem. Uvažujeme, jak nejlépe pomoci raněným vojákům z kyjevské 
nemocnice. V jednu chvíli paní Oksana prohlásila: „Všichni jsme ‚rozmaj
butnění‘ “. Použila výraz, který bychom marně hledali ve slovníku. Slovo 
„majbutně“ ukrajinsky znamená „to, co se má stát“, ale zní podobně, jako 
anglické „maybe“, „možná“, i když označuje mnohem jistější budoucnost. 
„Rozmajbutnění“, tedy jakoby zbavení budoucnosti. Hra slov i významů, 
která skvěle odráží ukrajinskou realitu. V normálním životě chodíme oble
čeni do snů. Nezřídka jsou takovou budoucností plánovanou na mnoho let 
dopředu i děti. To „rozmajbutnění“ je sedřením toho všeho, o čem bychom 
chtěli, aby se v budoucnu stalo. Je to holá současnost s plány sahajícími na 
zítřek, nanejvýš na příští týden. Samozřejmě, ne všichni trpíme „rozmaj
butněním“ ve stejné míře, ale když se ptám o. Míši z Fastova na plány na 
nadcházející měsíce nebo i týdny, ne vždy se dočkám odpovědi.

Marzena ze skupiny „Charitativní – Freta“ vypráví o poslední humani
tární misi u Charkova. Jedna obyvatelka Zavodů se udiveně zeptala dob
rovolnice z Polska: „Jak jste nás našli na tomhle konci světa?“ V její těžce 
poškozené vesnici o. Míša a dobrovolníci z Centra sv. Martina de Porres 
pomáhají s obnovou domů a hospodářství. „Za to může Pán Bůh!“ odpovídá 
bleskově Marzena. Podle všeho se ta krátká věta silně dotkla srdce té ženy, 
protože začala plakat dojetím. A já při telefonátu s Marzenou myslím na 
Dobrého Pastýře, který vyráží do pustiny hledat ztracenou ovci.

Během nedávné návštěvy Švýcarska jsem od Bernarda, novináře  cath.ch, 
dostal několik desítek krabiček od sirek s figurkami usmívajícího se Ježíška. 
Darovaly nám je Malé sestry Ježíšovy ze švýcarského kláštera v Aubonne. 
Právě v té komunitě žije sestra Marie-Hedwig, o jejímž mimořádném životě 
Bernard natočil reportáž. V Polsku byla apoštolkou úsměvu sv. Uršula Le
dóchowska; ve Švýcarsku zase Maurice Zundel napsal: „Nejmocnější silou 
světa je úsměv. Úsměv působí, že žijeme, a na druhou stranu jeho nedo
statek, že umíráme. Tam, kde není úsměv, život hasne. Tam, kde úsměv je, 
život vzkvétá. Zároveň je úsměv něco mimořádně křehkého.“

Spoustu radosti nám přinesly sestry Renata a Kamila, orionistky z Ko
rotyče. V červenci přijely do Fastova a Kyjeva se skupinou děcek, z nichž 
velká část pochází z okupovaných a zničených vesnic poblíž Charkova. Sest
ry vyprávěly, že děti občas nečekaně, při večeři, čaji nebo zábavě, začnou 
povídat o tom, jak nad jejich domem letěly bomby, jak se ukrývaly ve skle
pech, jak někdo zahynul. Kolik bolestných vzpomínek v sobě nosí! Všech
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ny byly v Kyjevě poprvé. Pozoroval jsem, s jakým zaujetím zapalují svíce 
v pravoslavném chrámu sv. Mikuláše a jak je uchvátily mozaiky kyjevské 
Sofie. Nebyl bych to já, kdybychom nejeli i do zábavního parku. To místo 
se spoustou atrakcí si vždy získá dětská srdce. To dobře vím, protože před 
dvěma lety jsme se tam bavili se skupinou iráckých uprchlíků.

V Lisabonu včera skončily Světové dny mládeže, kterých se spolu se 
sestrou Augustynou zúčastnilo několik mladých lidí z farnosti ve Fastově. 
V Kyjevě vzápětí, za úsvitu, pověsili ohromný ukrajinský erb na pomník mě
řící i s podstavcem přes 100 metrů. Na štítu sochy z nerezové oceli blyštící 
se na slunci se ještě před pár dny skvěly sovětské symboly, srp a kladivo. 
Dopoledne jsem tam vyrazil, abych nad břehem Dněpru viděl „Matku Vlast“ 
v nové, už konečně ukrajinské podobě. Důležitý symbol důležitého procesu 
odpoutávání se od sovětské minulosti.

Velmi prosím o modlitbu za br. Nikitu, rodáka z Charkova, který zakon
čuje noviciát a v neděli ve Varšavě složí první profesi v našem řádu.

S vděčností za všechnu pomoc poskytovanou nám i Ukrajině a s neustá
lou prosbou o modlitbu,

Jarosław Krawiec OP, Kyjev, 7. srpna 2023
překlad Pavel Veselský

Klíčnice nebe
Podzim a s ním konec liturgického roku připomíná podzim života a konec 
časů. V rámci Bible je tomuto tématu věnována zejména kniha Zjevení, v je
jíž 12. kapitole je představena Žena oděná sluncem a korunovaná hvězdami, 
ale snášející protivenství. Nejčastějším výkladem této pasáže je ten ma rián-
ský. Maria byla spojena s Ježíšem za jeho pozemského života a od svého 
nanebevzetí je s ním spojena v nebi, kde už netrpí, stejně jako Ježíš nikdy 
netrpěl ve svém božství a už netrpí ve svém oslaveném lidství. Oba však 
spolu-trpí, soucítí s bojující církví na zemi a s trpící církví v očistci, a nějak 
mají účast na utrpení obou zmíněných částí jediné Církve, i když se jejich 
bolest dostatečně naplnila během pozemského života, zejména na Golgotě. 
S tématem podzimu resp. konce očistec rezonuje ještě lépe než naše „slzavé 
údolí“, dnes se tedy budeme věnovat jemu.

Osobně si představuji okamžik smrti jako dveře, ke kterým přicházíme 
s velkým batohem plným všeho, co si z života neseme. Z druhé strany nás 
Ježíš pozve dál a přitom naznačí, že dveře jsou úzké a i s batohem se do nich 
nevejdeme. Můžeme batoh odhodit a vejít přímo do radosti svého Pána. 
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Nebo je pro nás ten batoh 
cennější než Ježíš a věčná 
radost, čímž se sami uza
vřeme v pekle definitivního 
odmítnutí dokonalé lásky. 
Existuje však i kompromis
ní varianta: vyrazíme za 
Ježíšem i s batohem a až ve 
dveřích se zasekneme a za
čneme ze sebe ten batoh 
složitě soukat. Při své neši
kovnosti mám očistec spo
jený právě s vyprošťováním 
se z něčeho, z čeho by se 
někdo zručný dostal snad
no, jako je třeba zaseklý zip 
u bundy nebo batoh zachy
cený za kliku při vystupová
ní z vlaku. Tento obraz zároveň jasně ukazuje důležitost pomoci druhých, 
a to z jedné i druhé strany dveří, hlavně z té vnější, tedy naší.

Hlavním prostředkem takové pomoci s vyprošťováním je modlitba. 
Není až tak důležité jaká, rozhoduje víra a láska a konkrétní forma má vý
znam jen natolik, nakolik konkrétní osobě pomůže je mobilizovat. Přesto 
existuje i přidaná hodnota přesahující jakoukoli osobní modlitbu: svátosti 
a svátostiny. Intence mší svatých jsou tím nejznámějším z těchto „těžkých 
ráží“. Jiný prostředek však zdaleka ne všichni dobře chápou: odpustky.

Historické základy odpustků sahají do antiky. Svátost smíření tehdy 
byla vzácná a pokání tvrdé a často dlouholeté. Pokání bylo možné zkrátit, 
pokud se za kajícníka zaručil někdo, jehož víry si společenství vážilo, a vzal 
jeho část na sebe. Něco podobného později dělal svatý Jan Maria Vianney, 
který občas udělil těžké pokání a vzápětí oznámil, že jeho část provede 
místo penitenta. Pokud někdo zemřel ve stavu kajícníků, byl pohřben jako 
křesťan (věčný trest přece už byl odpuštěn), ale pokud nešlo o mučednickou 
smrt, předpokládalo se, že si zbytek trestu nějak odpyká po smrti. Odtud 
plyne zvyk vyčíslovat délku pobytu v očistci, navzdory vědomí, že očistec 
je mimo čas v našem smyslu. Odtud také plyne myšlenka, že část časného 
trestu může být odpuštěna skrze pomoc církve – to je základem odpustků, 
při nichž se za duši modlí nejen jedinec nebo skupina, ale celá Církev.

Během středověku a raného novověku se jednak zmírňovala přísnost 
pokání, jednak se formuluje nauka o očistci a rozšiřují odpustky. Plnomoc
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né odpustky byly vzácné, většinou měly 
dáno, o jakou dobu zkrátí pobyt v očistci. 
V tom probíhala určitá inflace: odpustků 
přibývalo, a ty novější většinou slibovaly 
delší zkrácení časných trestů. Kdo chtěl 
mít rychle odpuštěno velké množství 
trestů, buď mohl donekonečna opakovat 
modlitby s „dobrým poměrem let časných 
trestů za hodinu“, nebo sbírat relikvie, na 
které byly vázané odpustky, často dosti 
vysoké. Kdo navštívil slavnou sbírku Kar
la IV. na Karlštejně a uctil všechny zdejší 
relikvie, mohl získat desítky tisíc let od
pustků. Ovšem, jistý světec měl vidění: na 
pouti spojené s odpustky byli mezi desít
kami tisíc poutníků jen dva, kteří získali 

plnost slíbeného odpustku. Podmínky jako dnes platily už tehdy, jen se kla
dl důraz na něco jiného, což často vedlo k magickému chápání odpustků.

Druhý vatikánský koncil se ve své reformě odpustků zaměřil právě na 
boj s takovým pověrečným přístupem. Jednak se zjednodušilo vyčíslová
ní „účinnosti“: odpustky mohou být buď plnomocné, nebo neplnomocné. 
Plnomocné odpustky odpouštějí veškeré časné tresty, neplnomocné jejich 
část. Přitom hrozí jedna chyba: když ty neplnomocné odpouštějí jen část, 
nejsou zbytečné? Když si uvědomíme, že ve středověkém systému mohou 
odpovídat čemukoli mezi minutou a deseti tisíci let časných trestů, smysl ne
plnomocných odpustků začne být patrný. K vysvobození duše z očistce není 
nutný plnomocný odpustek, stačí neurčité množství těch neplnomocných.

Také se mnohem víc zdůrazňují podmínky plnomocného odpustku: kro
mě vykonání příslušného skutku (na plnomocné odpustky stačí třeba půl
hodinové lectio divina nebo nepřerušený 5desátkový růženec v kostele nebo 
v rodině) to je svátost smíření (jedna i pro více odpustků, většinou se uvádí 
„plus mínus týden od odpustku“), svaté přijímání, modlitba na úmysl Svaté
ho otce a vyhnutí se zalíbení v jakémkoli hříchu, i lehkém. Poslední podmín
ka je nejdůležitější, a podle všeho nejtěžší. Když alespoň jedna z podmínek 
není úplně splněna, odpustek bude jen neplnomocný, ale podle míry jejich 
splnění může odpustit různě velkou část zbývajících časných trestů.

Jak to všechno souvisí s Pannou Marií? Bohorodička je matkou „celého 
Krista“, včetně těla, Církve. Zároveň se stala naší matkou pod křížem, je 
tedy spojená s „celým Kristem“ v jeho utrpení. Dnes je se svým Synem i tě
lesně v nebi, kam nás vede, a to i z očistce.

MARIA
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My nevíme, která duše se nachází v nebi (pokud nejde o blahoslaveného 
nebo svatého), v pekle nebo v očistci, ale Maria to ví naprosto přesně. I když 
se odpustky za duše mimo očistec „neztratí“, Ježíš nebo Maria je dokáží 
rozdělit nejúčinněji. Odtud plyne zvyk získávat odpustky „na úmysl Panny 
Marie“, tedy za tu duši, které to Maria určí. Tím v první řadě přiznáváme, 
že nevíme, za koho přesně se máme modlit, čímž podle Řím 8, 26 dáváme 
prostor Duchu svatému. Zároveň to pomáhá k pokoře, která nepočítá vlast
ní zásluhy. Nakonec Maria svou svatostí doplňuje, čeho se naší slabé víře 
nedostává.

Je tu však přirozená námitka: to se mám modlit jen na úmysl Panny 
Marie, a ne za své zesnulé blízké? Z velké části jde o falešné dilema – Maria 
se postará i o ně, a hlavně mi nic nebrání modlit se třeba růženec za spásu 
konkrétní duše a na Bohorodičce nechat jen rozdělení „bonusu“ z odpustku.

Odpustky lze získat pro sebe nebo pro duše v očistci; pro získání plno
mocných odpustků však je téměř nutné je nepotřebovat. Na druhou stranu, 
skutky spojené s odpustky jsou příležitostí přiblížit se Bohu, získávání od
pustků pro duše v očistci tedy pomáhá i nám samým k růstu v lásce, zvlášť 
pokud se za ně modlím z lásky. Zároveň si tím připravuji zástup přímluvců 
v nebi. Otec Ladislav Kubíček při každém zaopatřování umírajícího prosil 
o slib, že se dotyčný z nebe připojí v modlitbě ke každé intenci jím sloužených 
mší svatých. Podobně se k našim modlitbám přidávají duše, které se díky 
(nejen) našim modlitbám dostaly z očistce do nebe. Až v nebi se dozvíme, 
kdo všechno se na těchto modlitbách podílel spolu s námi – důležité je, že 
na nich máme podíl i my. Toto společenství modlitby, v čele s Marií, pomůže 
i nám ve chvíli, kdy bude na nás odložit pomyslný batoh následků hříchů.

Pavel Veselský

Bratři
Jiřetín pod Jedlovou: setkání bratří, Františkův duch…
Na konci asi nejdeštivějšího letního víkendu (27.–29. 8.) proběhlo setkání 
české provincie v klášterním penzionu v Jiřetíně pod Jedlovou. Třiadvacet 
bratří provincie přijelo na dva dni společné modlitby, trochu relaxu a dis
kuzí o třech tématech: jak reagovat na ubývající síly (1), jak dále postupovat 
při hledání řádové entity, ke které bychom se v budoucnu připojili (2), a na 
co se především v tuto chvíli zaměřit v našem dominikánském životě (3). 
Bratři diskutovali ve čtyřech skupinách a nakonec v plénu. Nápady padaly 
různé, došlo nakonec také na částečnou a ne uzavřenou diskuzi o žhavých 
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aktuálních tématech, na které panují různé názory. Ve druhém ze třech plá
novaných témat, které dostalo pracovní název „kam s námi“, zazněly také 
různé nápady… třeba připojit se k Jižní Koreji… Teď vážně: za důležitý vý
stup tohoto setkání lze považovat výzvu k podrobnějšímu zkoumání kon
krétních variant: jak už tomu chtěla provinční kapitula v roce 2022, poučit 
se u řádových entit v Evropě, které prošly nedávno změnou provincie na vi
kariát anebo se sjednotily s jinou provincií. Zároveň je však třeba pro konti
nuitu fungování dominikánské rodiny v naší zemi a napojení na celořádové 
struktury navenek rozlišovat: potřeba z mnoha ohledů autonomní entity na 
našem území určitě zůstává i nadále, ať už bude formálně vikariátem, nebo 
součástí jiné provincie. 

V úterý odpoledne sedm bratří navštívilo ranč 7D, kde bydlel, působil 
a společný život trampů od šedesátých do osmdesátých let organizoval náš 
bratr Angelik František Fišer. Jeden z nastupujících správců ranče, který 
nás v něm přivítal a pohostil, rád na tohoto vzácného pastýře a badatele 
zavzpomínal, v jednu chvíli slovy: „vládl tady Františkův duch“… A když 
jsme se zeptali, co to konkrétně znamená, dodal: „otevřenost a pochopení 
pro každého, takového, jakým byl“. V takovém duchu určitě stojí za to po
kračovat.

fr. Lukáš Fošum OP
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Sestry dominikánky
V posledních měsících se v naší kongregaci odehrálo několik významných 
událostí, které zahrnovaly setkání s papežem Františkem, životní jubilea, 
sliby, vzdělávací cesty a další.

Světové dny mládeže 31. 7. – 6. 8. 2023
Na Celosvětovém setkání mládeže v Lisabonu doprovodily sestry Štěpán
ka OP a Emilie OP několik žákyň a žáků z Církevní střední školy pedagogic
ké a sociální Bojkovice. Společně s více než šestnácti tisíci mladými pout
níky prožily tuto náročnou, ale zároveň obohacující zkušenost, která jim 
umožnila setkat se s papežem Františkem a sdílet víru a nadšení s mladými 
lidmi z celého světa.

Úmrtí sestry Antoníny
Dne 20. srpna nás ve věku 96 let opustila sest
ra Marie Antonína Marie Benešová OP. Její ži
vot byl plný oddanosti a služby Bohu a bližním, 
zvláště bohoslovcům a kněžím, nejdříve v semi
náři v Litoměřicích, kde jim více jak dvacet let 
vařila, a později modlitbami za ně. Pohřební mše 
svatá se konala 24. srpna 2023 v Brně v kostele 
sester františkánek na Grohově ulici. Hlavním 
celebrantem byl biskup Antonín Basler, kon
celebrovalo devět kněží. Většina z nich i řada 
přítomných příbuzných se zúčastnila též ulože
ní rakve na hřbitově ve Střelicích. Následova
lo setkání ve střelickém klášteře, který už v tu 
dobu patřil Komunitě Blahoslavenství. Protože 
momentální představený komunity otec Vojtěch Koukal je příbuzný sestry 
Antoníny, mělo setkání jejích příbuzných a obou řeholních rodin milý ro
dinný ráz. (Vyňato z nekrologu s. Antoníny, napsala s. Krista OP)

Studijní pobyty
Sestra Štěpánka OP se od 29. srpna nachází v Cambridge v Anglii, kde ab
solvuje roční jazykový kurz. V polovině září se sestra Emilie OP vydala do 
Říma, kde bude studovat roční kurz pro formátory na Papežské Univerzitě 
Sv. Tomáše Akvinského (Angelicum). 
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Obláčka, sliby a výročí
Dne 6. srpna obnovila sestra Vincenta Vodáková OP dočasné sliby na jeden 
rok. Následně, 27. srpna, začala nová etapa pro slečnu Zuzanu Matisov
skou. Při obláčce v kapli sv. Zdislavy u kostela sv. Jiljí přijala řeholní oděv 
a jméno sestra Marie Rút a tím začala noviciát v České kongregaci sester 
dominikánek (fotografie z obláčky zde: https://eu.zonerama.com/domi
nikanky/Album/10374738). V nedávných dnech také oslavily sestry Bene
dicta Hübnerová OP, Ludmila Havlíková OP a Lucie Vintrová OP 50 let. 
Všem sestrám vyprošujeme mnoho Božího požehnání na další cestě jejich 
řeholního života.

Kongregační den
Dne 16. září se sestry sešly v Brně na kongregačním dni, kde společně sla
vily liturgii a sdílely novinky z komunit a zakončily příjemným posezením 
s opékáním špekáčků ve Střelicích. 

Toto jsou pouze některé z událostí, které se odehrály v naší kongregaci v po
sledních měsících. Každá z těchto událostí přináší nové výzvy a příležitosti 
pro sestry, aby prohlubovaly svou víru, sloužily bližním, hledaly nové způ
soby k uplatňování svých darů a naplňování poslání kongregace.

S. Marie Kašparová OP
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Velehrad zdislávek
VÍRA
Zdislávky se letos rozhodly, že letošní společný týden stráví na posvátném Ve
lehradě, kde je kolébka naší víry, kterou chtějí stále více prohlubovat a předá
vat ostatním.
EUCHARISTIE
Mši svatou jsme slavily denně společně s kněžími řádu Německých rytířů Pan
ny Marie z Jeruzaléma. Stejně tak večerní adorace.
LÁSKA
Společné setkání slouží k prohloubení našich vzájemných vztahů, v mlčení 
k nám promlouval Bůh. Vzory lásky jsme navštěvovaly v bazilice: hroby Anto
nína Cyrila Stojana a Tomáše Špidlíka.
EMANUEL
Bůh byl s námi. V nás, kolem nás. Obklopovala nás jeho láska skrze duchovní 
péči otce Antonína Krasuckého i láska sester cyrilek, které o nás pečovaly.
HORKO
Bylo úmorné. Dalo se vydržet díky chladu budovy Stojanova a stromů v při
lehlém parku.
RADOST
Prožívaly jsme ji denně při vzájemném setkávání, společné modlitbě breviáře, 
při dobrém jídle, při vtipech otce spirituála, při vzpomínkách na humorné 
situace z minulých let.
ARCIBISKUP
Antonín Cyril Stojan, tatíček Stojan je pro nás vzorem obětavé lásky, férové 
politiky, lásky k církvi, chudoby a pokory, činorodosti. Často jsme se modlily 
u jeho hrobu. Ani 100 let po jeho smrti se nezapomíná na jeho dobrotu, čeká 
se na zázrak nutný k jeho blahořečení. Prosila jsem za uzdravení nemocné 
matky pěti dětí z rakoviny.
DŮVĚRA
Ježíši, postarej se ty! Tato modlitba byla ústředním motivem exercicií, v nichž 
nás otec Antonín seznámil s životem a duchovním odkazem italského kněze 
a mystika Dolinda Ruotoly.
ZÁMEK BUCHLOVICE
Navštívily jsme ho v pátek. Krásné interiéry, nádherný park plný exotických 
a věkovitých stromů, zastavení v čokoládové cukrárně, výstava fuchsií. Prostě 
nádherné místo.
DUCHOVNÍ PROGRAM
Společná modlitba breviáře, dvě přednášky dopoledne, mše svatá, odpolední 
přednáška, růženec, nešpory, adorace.
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ITALSKÝ KNĚZ DOLINDO RUOTOLA
Tomuto knězi sám Ježíš přikazoval zapisovat duchovní rady vedoucí k napros
té odevzdanosti do vůle Boží, k velké důvěře, že Ježíš sám se postará o naše 
záležitosti. Život otce Dolinda byl protkán utrpením, 22 roků nesměl sloužit 
mše svaté, přesto jeho láska k církvi nikdy neochabla. Stal se průkopníkem 
laického apoštolátu žen, tedy jakýmsi předchůdcem sekulárních institutů, jak 
je známe dnes. Probíhá proces jeho blahořečení.
STOJANOV
Exerciční dům. Sestry tam mnoho let pečovaly o mentálně postižené dívky. 
Místo modliteb, ticha, Boží přítomnosti. Kaple Božského srdce Páně, socha 
plačící Panny Marie z La Saletty na kůru. To vše vede ke ztišení duše, k obráce
ní, odpočinku, vděčnosti za dary, které nám Pán Bůh dává skrze svátosti i lidi.
LAPIDÁRIUM
Podzemí pod bazilikou jsme navštívily ve čtvrtek. Kromě příjemného chládku 
jsme obdivovaly Zlatou růži papeže Jana Pavla II. a repliku Palladia země Čes
ké. Krása minulosti i současnosti přitahuje k Bohu i nevěřící.
ARCHEOSKANZEN
Život našich předků v minulosti, dřevěné domky lepené hlínou, doškové stře
chy, staré nástroje, zvířata kolem. Živá voda opodál s rybami plovoucími nad 
hlavami návštěvníků, procházka kolem živých praturů, které se tu snaží za
chránit před vymřením. Na závěr osvěžení při pivu a ledové kávě.
VZÁJEMNÉ SDÍLENÍ
Znovu jsme si uvědomily, jak se vzájemně potřebujeme poznávat, sdílet své 
zkušenosti s Bohem i apoštolátem, jaká je hloubka a milost našeho povolání 
a našeho charismatu. To Bůh nás povolal, Bůh nás chtěl, jinak bychom se ni
kdy nepoznaly. Velmi nás těšila také přítomnost dvou našich spolupracovnic. 
V neděli na nás čekalo po mši svaté milé setkání se spolupracovnicí Liduškou 
z Jalubí, přítelkyní naší sestry Marušky Legnerové. Znovu jsme si uvědomi
ly nutnost obnovy společenství našich spolupracovníků. Jejich setkání jsme 
proto naplánovaly na 30. září v Litoměřicích, kde naše sestry strávily většinu 
svého zasvěceného života.
EKUMENISMUS
Pan kardinál Špidlík tiše odpočívá za hlavním oltářem baziliky. Celý život pro
pagoval myšlenku sblížení západní a východní křesťanské tradice stejně jako 
Stojan. Lidumil, srozumitelně vysvětlující teolog se smyslem pro úspornost 
a přesnost vyjádření myšlenek s humorem sobě vlastním.
KERAMIKA
Sobotní výlet do Tupes za poznáním krásné místní keramiky. Je co obdivovat, 
lístečky, kytičky, ptáčci pocházející z šikovných rukou slováckých maléreček.

Lenka Bernadetta Nezbedová
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Laici
Nový generální promotor pro laiky
Dne 8. září 2023 jmenoval magistr řádu 
fr. Gerard Francisco Timoner III OP 
generálním promotorem pro laiky 
fr. Cristóbala Torrese Iglesiase OP, syna 
provincie svatého Martina de Porres 
v USA. Fr. Cristóbal vystřídal fr. Juana 
Ubalda Lópeze Salamancu OP, syna pro
vincie sv. Ludvíka Bertranda v Kolumbii.

Narodil se 28. prosince 1971 v New 
Yorku rodičům kubánského původu Ge
laciovi Santiagovi Torresovi a Esperanze 
Iglesias Toribiové. Cristóbal a jeho sestra María vyrůstali v Hudson County 
v New Jersey. Fr. Cristóbal vstoupil do dominikánského řádu v roce 2009 
a první profesi složil 8. srpna 2010. Na jáhna byl vysvěcen 19. října 2013 
a na kněze 21. června 2014. Bakalářské studium absolvoval na Rutgers 
University, magisterské studium sociální práce na New York University, 
magisterské studium teologie na Aquinas Institute of Theology v St. Louis 
v Missouri a doktorské studium na Barryho univerzitě v Miami na Floridě.

Ve své provincii působil devět let jako univerzitní kaplan a pomocný 
profesor teologie na Barryho univerzitě. Sloužil také řádu jako tlumočník 
a překladatel na mnoha setkáních, včetně Mezinárodního kongresu pro 
poslání řádu (2017) a generálních kapitul v Trogiru (2013), Boloni (2016), 
Biên Hòa (2019) a Tultenangu (2022).

Fr. Cristóbal je výtvarný umělec, který káže prostřednictvím ikonogra
fických děl a grafických (kreslených) románů. Mezi jeho díla patří např: Do-
minikánská Poslední večeře, návrh oken kaple sv. Růženy z Limy v dětské 
komunitě Zanmi Beni v Port au Prince na Haiti, ikonový kříž v kapli Srdce 
Ježíšova na Barryho univerzitě, obálka knihy Prorok národům: Svědectví 
Paula Farmera a teologická etika nakladatelství Wipf and Stock; a různá 
díla v publikacích a soukromých sbírkách.

Bratr Cristóbal se těší, že bude doprovázet dominikánské laiky a Me
zinárodní dominikánské hnutí mládeže (IDYM) po celém světě; tito bratři 
a sestry žijí kazatelské charisma řádu velmi rozmanitými způsoby a tvořivě 
přinášejí druhým plody své kontemplace.

připravil Jiří Reginald Machačík
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Dominique Barthélemy OP:
Bůh a jeho obraz
Nástin biblické teologie
Bůh se v Písmu postupně dává svému lidu poznat. 
Nezjevuje se však tak, že by každý rok předložil 
jednu stránku katechismu, ale sám vstupuje do lid
ských dějin, a to jen natolik, aby bázlivého člověka, 
který se jej od okamžiku prvotního hříchu děsí, ne
vystrašil. Člověk totiž uvěřil lži, že jeho milující Otec 
je ve skutečnosti zrůdný a žárlivý Tyran… Tato kni
ha odhaluje fascinující biblický příběh o Bohu, kte
rý postupně očišťuje svůj obraz v srdcích lidí a ob
novuje s nimi společenství lásky. Překlad Hyacint 
Ullman OP.

brož., 188 str., 245 Kč

Karolína Štauberová – David Vopřada:
Svatý Ambrož. O pokání
Patnáctý svazek edice Patristika přináší komento
vaný český překlad pojednání De paenitentia (O po
kání) od milánského biskupa svatého Ambrože (cca 
340–397). V úvodní studii je popsán vývoj praxe 
pokání v rané církvi do 4. století, zejména v západ
ní části, se zaměřením na novatiánskou krizi. Dále 
je zde představena osobnost a dílo svatého Ambro
že, především jeho pojednání O pokání, jež vzniklo 
jako reakce na novatiánské kacířství. Text ovšem 
není jen ukázkou soudobé polemiky, ale především 
prvním formalizovaným a strukturovaným teolo
gickým dílem, které přispělo k rozvoji chápání po
kání jako jedné z církevních svátostí. Úvodní studie 
a komentář Karolína Štauberová. Překlad z latiny 
David Vopřada.

váz., 184 str., cca 245 Kč

Z nabídky nakladatelství Krystal OP
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Jan Poříz OCD:
Přátelství a reforma
Terezie z Ávily a Jeroným Gracián
Na počátku reformy karmelitánského řádu stály dvě 
význačné osobnosti, Terezie z Ávily a Jeroným od 
Matky Boží Gracián, první provinciál bosých karme
litánů. Nepojilo je pouze společné poslání a cíl, ale 
také hluboké ryzí přátelství: nejen přátelství dvou 
osob, ale také přátelství dvou reformátorů a před
stavených a přátelství mezi duchovním otcem a jeho 
duchovní dcerou. Oba v něm nacházeli významnou 
pomoc na cestě k Bohu a nezbytnou podporu při rea
lizaci reformy. V této knize můžeme jejich přátelství 
sledovat rok za rokem na pozadí dějinných událostí, 
které ovlivňovaly jejich osudy, a nechat se inspirovat 
jeho silou, krásou a srdečností.

brož., 240 str., cca 300 Kč

Salve 2/2023 – peníze
Cílem čísla je poskytnout podklady k promýšlení 
správného vztahu církve i jednotlivých věřících ke 
„světu peněz“. Texty čísla sledují danou tematiku 
nejprve z biblickoteologického hlediska, dále před
stavují pohled některých církevních otců, popisují 
vývoj funkcí, forem, smyslu i vnímání peněz z his
torickoekonomického hlediska a zabývají se také 
problematikou dluhů a exekucí. Výtvarný doprovod 
čísla přináší pohled do části tvorby jednoho z nej-
originálnějších českých poválečných umělců Vojmí
ra Vokolka.

brož., 208 str., 130 Kč

Diář OP 2024
Český národní a řádový provinční kalendář s in
formacemi o mešních čteních na každý den. For
mát A6, uspořádání po týdnech, prostor pro denní 
záznamy, kroužková vazba.

cca 120 Kč

https://krystal.op.cz
facebook.com/KrystalOp
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Nenechte si ujít, zapojte se:

• Setkání dominikánské rodiny (téma Ukrajina): 14. 10. 2023 v Praze
   přihlášky na http://laici.op.cz/
   promýšlení nových forem našeho apoštolátu bude věnována především odpolední 

skupinka Misie OP v novém formátu 

• Prodloužený víkend pro dominikánské rodiny s dětmi
   30.  5. – 2. 6. 2024 v penzionu Mlýn v Jimramovských Pasekách na Vysočině
   přihlášky u Viktora Petra Houdka z jablonského sdružení na viktor@houdek.cz

• Podpora nahrávání repertoáru #4 – Schola OP
   https://donace.cz/projekty/nahravani-repertoaru-4-schola-op/

• Podpora rekonstrukce kláštera a baziliky v Jablonném v Podještědí
   číslo účtu 903503389/0800 s variabilním symbolem 777
   více na https://www.zdislava.cz/

• O Třech ve třech. Podcast o víře a životě z ní ׀ https://op.cz/o3v3/

• Dominikánská 8 ׀ https://dominikanska8.cz/

• Knižní salóny nakladatelství Krystal OP ׀ https://krystal.op.cz/knizni-salon-2/







   


  

  

  

  

 

  

  

  

  

 

 
 
 
 



 









Z obsahu

O kázání podle Tomáše Akvinského

Hlásejme slovo vhod či nevhod

Apoštolské perspektivy

Letní škola Tomáše Akvinského

Zprávy z Ukrajiny

Klíčnice nebe

Adresa redakce:
OPusculum
Klášter dominikánů Praha
Husova 234/8, 110 00 Praha 1 – Staré Město
e-mail: opusculum@op.cz

Výtisk zdarma. Distribuce za cenu poštovného a balného. Objednávky na adrese redakce.
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